
м 

Formandens beretning 2020 

v/ Henning Rasmussen. 

Ved indgangen til det nu netop afsluttede ¬r, havde vi en forventning 
om et stille og roligt ¬r, dvs. fortsÞtte vores arbejde med at gennem-
g¬ vores mange registreringer, sortere i dem og i det hele taget f¬ 
helt styr p¬, at disse mange registreringer fuldstÞndigt svarede til de 
faktiske forhold, lÞs: var hvor de skulle vÞre, og dermed lette at fin-
de. 

Det er et langsommeligt, nßdvendigt arbejde, der blev startet ret kort 
tid efter indflytningen her i Gjerlev. Det skrider da ogs¬ fremad. 

Samtidig med at dette st¬r p¬, skal vi jo ogs¬ forsßge at hjÞlpe vo-
res òkunderò de fysisk besßgende p¬ arkivet, som vi er glade for be-
sßger os, og ogs¬ de mange henvendelser p¬ mail, som vi forsßger 
at behandle, s¬ godt vi nu kan.  

Vi havde ogs¬ planer om at markere, at i 2020, nÞrmere bestemt 19. 
maj, var det 50 ¬r siden arkivet blev grundlagt, og fra starten af ¬ret 
var vi da ogs¬ s¬ sm¬t i gang med forberedelserne.  

Den fßrste del af denne plan var, der skulle udgives et jubilÞums-
skrift, som skulle udsendes til alle medlemmer i god tid inden, og be-
stod i indsamling af materiale til at fylde i s¬dan et blad. Desuden 
havde vi ogs¬ en plan om, at der skulle holdes et arrangement p¬ 
selve dagen i den anledning, og vi var ogs¬ godt i gang med det he-
le, men, men. Man kan vist roligt sige der kom noget p¬ tvÞrs, som 
fuldstÞndigt Þndrede det hele.  

Danmark blev ramt af Coronavirus, med alt hvad det kom til at inde-
bÞre, som betßd nedlukning af store dele af det danske samfund og 
store begrÞnsninger i den m¬de vi kunne mßdes og leve p¬, som 
var helt forskellig fra hvordan det havde vÞret tidligere. 

Det betßd ogs¬, at vi ret hurtigt fßlte, det var nßdvendigt at lukke ar-
kivet, i fßrste omgang mere af forsigtighedshensyn, det skete d. 12. 
marts, men ganske kort efter kom s¬ alle r¬dene, henstillingerne og 
direkte p¬bud, som alle blev ramt af, og som gjorde det helt umuligt 
at mßdes p¬ vanlig vis p¬ arkivet. 

Det betßd da ogs¬, at vi opgav enhver tanke om at udgive et blad 
inden jubilÞumsdatoen, samt at holde noget p¬ selve dagen, Þrger-
ligt for os, synes vi, men i den store sammenhÞng, m¬ det vel siges 
at vÞre et lille offer at bringe. 
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Da vi derfor valgte ikke at fejre jubilÞet med receptioner eller lignen-
de, er det eneste synlige bevis p¬ denne milepÞl i arkivets historie, 
dette blad, som du nu sidder med i h¬nden. 

Det har dog f¬et en andet udseende end det plejer og er ogs¬ udvidet 
en del, - lidt forskel skulle der dog trods alt vÞre! 

Det viste sig der kom til at g¬ lang tid, inden vi fandt det forsvarligt / 
fik lov til at ¬bne arkivet igen. Det skete fßrst fra d. 04/06-2020. 

Endelig kunne vi komme i gang igen, de fßrste uger gik med at samle 
op p¬ de mange henvendelser, der havde hobet sig op, men som vi 
ikke havde vÞret i stand til at svare p¬, fordi det krÞvede vi havde 
adgang til arkivet.  

Forholdet var nemlig dette, at kommunen som en sikkerhed havde 
forbudt adgang til alle kommunens borgerhuse, derfor ogs¬ huset vi 
har adresse p¬.  

Vi kom dog igennem det, og har nu en (nÞsten) almindelig hverdag, 
dog med skyldig hensyntagen til de skÞrpede regler om h¬ndhygiej-
ne, spritte af, holde afstand osv. Det er trods alt til at have med at gß-
re, og vi tror da ogs¬, det vil fortsÞtte p¬ denne m¬de meget lang tid 
endnu.  

Coronaen forsvinder jo ikke bare lige fra dag til dag. Vi h¬ber selvfßl-
gelig, det ikke bliver nßdvendigt at lukke helt ned igen, som i marts, 
hverken p¬ arkivet eller i andre dele af samfundet. 

Vi glÞder os ogs¬ over, at der nu igen bliver afholdt kurser i Arkibas 
mm. og har derfor tilmeldt nogle af de frivillige til nogle af de kurser, 
der ser ud til at blive afholdt i lßbet af efter¬ret, flere har allerede vÞ-
ret p¬ kursus, og flere fßlger. 

Til slut en stor tak til bestyrelsen og de frivillige, der igen har ydet en 
stor indsats i ¬rets lßb, for at f¬ det hele til at kßre. Som nÞvnt et no-
get anderledes ¬r, end vi troede da ¬ret startede. 

Ogs¬ en tak til jer medlemmer, for at stßtte op om arkivet med jeres 
medlemskab. Vi vil gerne have endnu flere, s¬ I m¬ gerne gßre rekla-
me for arkivet, s¬ endnu flere melder sig ind i: 

 

Nßrhald Egns-Arkiv 
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1970 - Nßrhald Egns-Arkiv - 2020 

50 ¬rs JubilÞum   

Kilde: Arkivmateriale - af Henning Rasmussen 
 

Et mindevÞrdigt ¬rstal, der fortjener at blive nÞvnt af flere ¬rsager. 
Fßrst og fremmest er det 100 ¬r siden genforeningen i Sßnderjylland. 
Man kan ogs¬ nÞvne det i dette ¬r er 80 ¬r siden Danmark blev be-
sat under anden verdenskrig og ikke mindst nu er 75 ¬r siden befriel-
sen. Der kan sikkert nÞvnes mange andre datoer, men her skal vi 
nßjes med at fremhÞve en mindevÞrdig dato, som vi synes fortjener 
det:19. maj 1970, havde en kreds af historisk interesserede borgere, 
med LÞrer Peter Ïsterg¬rd, Mellerup i spidsen, indkaldt til mßde p¬ 
Ïster Tßrslev Kro, 15 deltog i mßdet, med henblik p¬ at stifte:   
Nßrhald Egns-Historiske Selskab, som var det, der skulle sikre den 
folkelige opbakning og interesse bag arkivet. 
 
Det er med andre ord 50 ¬r siden, og vi synes det fortjener et par ord 
med p¬ vejen. Allerede i 1971 blev det dog nÞvnt som Nßrhald Egns
-Arkiv, som er det navn der mest har vÞret brugt lige siden. 
Det har nok vÞret en òsvÞrò fßdsel, som det ofte er n¬r noget skal 
startes op helt fra bunden. Der skal udarbejdes vedtÞgter, findes et 
egnet lokale til form¬let og ikke mindst, hvordan med ßkonomien?  
Efter flere mßder med kommunen, fik man dog stillet et lokale til 
r¬dighed, og til det fßrste ¬r, fik man en bevilling p¬ kr. 2000, - men 
allerede i 1971 blev stßtten hÞvet til kr. 5000, - som dog ikke kunne 
udbetales p¬ en gang, men kvartalsvis med kr. 1250, - Det var ogs¬ 
fßrst i december 1971 man begyndte at flytte arkivalier ind i lokalet i 
det davÞrende kommunekontor i Tvede, og begyndte at registrere og 
det gav ogs¬ mulighed for at have faste ¬bningstider. 
 
I 1975 blev arkivet tildelt et kÞlderlokale under den oprindelige 
lÞrerinde-lejlighed. Flytningen hertil begyndte 12. april, og var 
tilendebragt 15. april, - godt g¬et! Man havde nu egen indgang gen-
nem den udvendige indgang til kÞlderen, trappen var dog ikke sÞrlig 
pensionistvenlig!  
I sommeren 1986 flyttede arkivet ind i et nyt kÞlderlokale under den 
nye tilbygning p¬ administrationsbygningen i Tvede, en flytning der 
blev klaret lßbende og ikke fik indvirkning p¬ ¬bningsdagene. 
Det var ogs¬ fßrst i 1986, der blev taget skridt til at Nßrhald Egns-
Historiske Selskab som en forening, der skulle tegne arkivet.  
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Der blev derfor indkaldt til generalforsamling 21. oktober 1986, hvor 
foreningens nye vedtÞgter, som i virkeligheden var en §jourfßring af 
de gamle vedtÞgter fra 1970. Det vedtoges bla. at opkrÞve kontin-
gent (20,-) 
P¬ det efterfßlgende bestyrelsesmßde konstituerede bestyrelsen sig 
med Peter Ïstergaard som formand. 
 
Peter Ïsterg¬rd tegnede i mange ¬r arkivet, han var meget aktiv, 
holdt mange foredrag, arrangerede mange udstillinger, og var i det 
hele taget en stor ildsjÞl. 
 
I et notat fra 1986 nÞvnes, at òi ¬rene 1971ï1985 forestod eller med-
virkede arkivet ved i alt 227 mßder med tilsammen 12000 deltagereò 
Jo, der var hßj aktivitet. 
Ingen tvivl om, at selv om der har vÞret mange ind over i ¬renes lßb, 
er det i hßj grad hans fortjeneste vi i dag har et velfungerende arkiv. 
Han blev i november 2001 udnÞvnt til Þresmedlem. 
 
Peter Ïsterg¬rd, der havde vÞret formand siden starten, blev i nov. 
2000 aflßst p¬ denne post af Bßrge Mandrup, men fortsatte dog som 
arkivleder indtil november 2003, hvor formanden - Bßrge Mandrup 
ogs¬ blev arkivleder.   
 
2004 blev Finn Maul Jensen formand og arkivleder. I nov. 2011 over-
tog den nuvÞrende formand statetten, da Finn Maul Jensen ikke 
ßnskede genvalg. 
 
Arkivet havde fra 1988 og i ¬rene herefter op til 200 medlemmer. 
(1995, 210 medlemmer, 1996, 230 medlemmer og i sept. 2005 var 
tallet steget til 249 medlemmer) 
 Det var ogs¬ her man begyndte at tale om at udsende et ¬rsskrift, og 
i begyndelsen af halvfemserne kom der s¬ et egentlig ¬rsskrift, som vi 
kender det i dag. Det blev dog fßrst udsendt efter, at generalfor-
samlingen var afholdt. Et sÞrligt jubilÞumsskrift blev ogs¬ udsendt i 
slutningen af 1995.  
 
Det skal ogs¬ nÞvnes, at der var mange besßgende p¬ arkivet hvert 
¬r. I et referat fra nov. 1993 nÞvnes, at der havde vÞret òca. 850 
besßgende i alle aldre fra 5 ¬r til 89 ¬rò Det er tal som vi ikke kan 
hamle op med i vore dage, hvor en meget stor del af kontakten til 
brugerne foreg¬r digitalt via mail, hjemmeside og facebook. 
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Kontingentet blev i nov. 1993 hÞvet til 25,-. I nov. 2001 blev det 
hÞvet til 40,- og 60,- for Þgtepar. Igen nov. 2005 hÞvet til 60, - og 
80, - for husstand. Igen nov. 2007 hÞvet til 80, - og 100, - for Þg-
tepar. HÞvet endnu engang i nov. 2011 til nu: 100, - og 125,- for par. 
Blev forhßjet igen nov. 2013 til 150,- og 200,- for par. 
 
Arkivet var medlem i SLA fra 1971, men meldte sig ud igen i 1991.  
I ¬r 2000 blev arkivet igen meldt ind i SLA og samtidig blev ogs¬   
registreringsprogrammet ARKIBAS indkßbt. Velux Fonden stßttede 
dette med 25.000,- kr. Det er senere blevet opgraderet flere gange, 
og sidst til det nuvÞrende Arkibas 5, der er et online program. 
 
Det var ogs¬ i ¬r 2000, at vedtÞgterne fik en overhaling, og der skal 
nu konstitueres med formand, nÞstformand, kasserer og sekretÞr. 
Îndres igen 2005 pga. udvidelse af bestyrelsen til 9, og igen i 2007. 
Igen i 2011 en lille Þndring af vedtÞgterne. En mindre Þndring igen 
nov. 2012 og igen en lille Þndring nov. 2017. 
 
I lßbet af 2007 var det p¬ tale at flytte hele arkivet til Ïster Tßrslev, 
fordi Nßrhald Kommunes administrationsbygning i Tvede var blevet 
solgt. Som bekendt blev det aldrig til noget. I stedet fik arkivet stillet 
239 m2  til r¬dighed i bygningen, der fßrhen rummede teknisk forvalt-
ning. Indflytning i lßbet af 2009. 
 
I lßbet af 2002 fik arkivet sin egen hjemmeside, men fßrst i 2004 fik 
arkivet internetforbindelse. 
 
 
 
Her og p¬ de nÞste sider 
ses det oprindelige referat 
fra stiftelsen, samt de  
allerfßrste vedtÞgter og 
billede af daglig leder  
Thorvald Thomsen og   Pe-
ter Ïsterg¬rd samt  
Nßrhald Kommunes 
davÞrende borgmester  
J. Kr. Kristensen.  
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Herunder ses invitationen til det fßrste mßde, som blev holdt p¬ 
Ïster Tßrslev Kro den 19. maj 1970. 

Det var indrykket en annonce i avisen for at fange folks opmÞrksom-
hed og de som havde interesse for sagen.  

I dag kan vi jo glÞde os over, at interessen bliver stßrre og stßrre. 


